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بارش برف و باران در نقاط مختلف کشور
کاهش کیفیت هوای ۵ شهر

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا از کاهش کیفیت هوا در 
۵ استان و بارش باران و برف در نقاط مختلف 

کشور خبر داد. 
صادق ضیاییان در گفت وگو با ایسنا، درباره 
شرایط جوی کشور اظهار کرد: براساس تحلیل 
آخرین نقشه های پیش یابی هواشناسی امروز 
خزر  دریای  سواحل  در  واقع  استان های  در 

بارش پراکنده ادامه خواهد داشت.
از  بارشی  سامانه  نفوذ  با  داد:  ادامه  وی 
بوشهر،  خوزستان،  شرق  در  کشور  جنوب 
چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، 
فارس، غرب استان های یزد و اصفهان، جنوب 
بلوچستان  و  سیستان  و  هرمزگان  کرمان، 
بارش باران گاهی رگبار و رعدوبرق، وزش باد 
بارش  سردسیر  و  مرتفع  مناطق  در  و  شدید 

برف پیش بینی می شود.
و  پیش بینی  ملی  مرکز  رئیس  گفته  به 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا همچنین 
هرمز  تنگه  و  فارس  خلیج  در  واقع  جزایر  در 
رگبار و رعدوبرق و وزش باد شدید موقتی رخ 

می دهد و دریا متلاطم خواهد بود.
در  بارش  )۷ دی ماه(  افزود: چهارشنبه  وی 
نوار شمالی کاهش می یابد و در سایر مناطق 
و  داشت  خواهد  ادامه  بارش  شده  ذکرشده 
نوار  خود  حرکت  با  به تدریج  بارشی  سامانه 
خواهد  قرار  خود  تاثیر  تحت  را  کشور  شرقی 
داد و از کشور خارج خواهد شد. در این روز 
علاوه بر خلیج فارس در دریای عمان نیز رگبار 
و رعدوبرق رخ می دهد و دریا متلاطم خواهد 

بود.
 ۸( پنجشنبه  گفت:  ادامه  در  ضیاییان 
به  شمالی  سرد  جریانات  نفوذ  با  دی ماه( 
سواحل دریای خزر بارش و کاهش نسبی دما 
در شرق اردبیل، گیلان و غرب مازندران آغاز 

می شود.
وی ادامه داد: جمعه )۹ دی ماه( در شمال 
البرز  ارتفاعات  و  اردبیل  شرقی،  آذربایجان 
غربی بارش پراکنده برف و باران و در گیلان 
پیش بینی  باران  پراکنده  بارش  مازندران  و 

می شود.
اغلب  در  دی ماه(   ۱۰( شنبه  وی،  گفته  به 

مناطق کشور جوی آرام پیش بینی می شود.
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
طی  کرد:  خاطرنشان  هوا  وضع  مخاطرات 
خزر  دریای  غرب  جمعه  و  پنج شنبه  روزهای 
مواج است و از امروز تا اواسط هفته آینده در 
شهرهای صنعتی به ویژه تهران، کرج، تبریز، 
و  جوی  آلاینده های  افزایش  اراک  و  ارومیه 

کاهش کیفیت هوا پیش بینی می شود.
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
جوی  وضعیت  درباره  هوا  وضع  مخاطرات 
تهران طی دو روز آینده نیز اظهار کرد: آسمان 
تهران فردا )۷ دی ماه( نیمه ابری همراه با غبار 
صبحگاهی، به تدریج کاهش ابر و افزایش باد 
درجه   ۹ دمای  حداکثر  و   ۱ دمای  حداقل  با 
صاف  دی ماه(   ۸( پنج شنبه  روز  و  سانتیگراد 
حداقل  محلی با  غبار  ساعات  بعضی  در  و 
سانتیگراد  درجه   ۱۰ دمای  حداکثر  و   ۰ دمای 

پیش بینی می شود.
و   ۶ روزهای  طی  گفت:  پایان  در  ضیائیان 
با دمای ۲۲ و ۲۴ درجه  ۷ دی ماه بندرعباس 
سانتیگراد گرمترین و شهرکرد با دمای ۸- و ۱۰- 

درجه سردترین مرکز استان کشور است.

کرونا در ایران دوباره اوج 
می گیرد؟

عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا 
سیاست  در  چین  ناکامی  چرایی  به  اشاره  با 
صفر کرونا، درعین حال درباره شرایط بیماری 
در کشور، گفت: کاهش نسبی کرونا در کشور 
طی ماه های اخیر وجود داشته و خوشبختانه هم 
آمار ابتلا و هم آمار مرگ ومیر ناشی از آن بسیار 
پایین است؛ اما همیشه باید خطر بالقوه آن را در 
نظر داشت و این هشدار وجود دارد. دکتر سید 
احمد طباطبایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به افزایش شیوع کرونا در چین، گفت: کشور 
چین همیشه در گزارش های مربوط به کرونایی 
که ارائه می دهد، باعث شده که همه دانشمندان 
بهبودی  و  شیوع  وضعیت  قضاوت  زمینه  در 
بیماری در این کشور شک و شبهه داشته باشند. 
میلیاردی،  از یک  بیش  نمی شود که جمعیت 
تعداد کرونایش به صفر برسد. البته چینی ها 
سیاست کرونای صفر را در پیش گرفته بودند و 
تبلیغات بین المللی هم وجود داشت که چینی ها 

کرونا ندارند یا بسیار کم شده است.
۶ پیک کرونا را در کشور رد کردیم

در  حال  عین  در  داد:  ادامه  طباطبایی 
کشورهایی مانند کشور ما، واکسیناسیون علیه 
کرونا انجام شد و با اینکه بسیاری از واکسن هایی 
اما  بود،  چینی  کردیم،  تزریق  و  وارد  ما  که 
توانست ایمنی نسبی را در جمعیت ایرانی ایجاد 
کند. باید توجه کرد که ما تقریبا شش پیک کرونا 
را در کشور رد کرده ایم که برخی از این پیک ها با 
سویه امُیکرون و برخی هم با سویه های آلفا، بتا، 
دلتا و ... بود. هر یک از این ها هم می توانست  
ایمنی های مختلف و متقاطعی را برای جامعه 

ایجاد کند.
وی با بیان اینکه مشخص نیست که کرونایی 
که اکنون در چین شایع شده، از چه سویه ای 
است، گفت: اینکه آیا واریانت شایع ۸ در چین 
BA۵ است یا BQ۱ است، مشخص نیست. با 
این حال اخبار و اطلاعات نشان دهنده این است 
که در چین موارد ابتلا در حال افزایش است. 
سازمان جهانی بهداشت هم هشدارهایی را در 
این زمینه ارائه داده است. حتی حضور مسافران 
خارجی را در برخی مناطق مختلف چین محدود 

کرده اند یا برخی را قرنطینه می کنند.
وی با بیان اینکه گاهی با افزایش شیوع کرونا 
در کشورهای اروپایی، کشور ما هم بعد از یکی 
دو ماه تقلیدی از وضعیت آن ها داشت و شیوع 
بیماری در کشور ما هم افزایش می یافت، گفت: 
البته نمی توان این موضوع را بسط و گسترش 
داد و بگوییم که قطعا از چین هم این تقلید را 
خواهیم داشت. گرچه در مهر ماه هشدارهایی 
درباره اینکه ممکن است در آذر و دی ماه مجددا 
پیکی از کرونا را در کشور داشته باشیم، داده 
این مساله در کمیته علمی کرونا  اما  می شد، 
مورد اجماع نبود که آیا واقعا با این افزایش موارد 
ابتلا در آذر و دی ماه مواجه می شویم یا خیر؟. 
آن شک  به  نمی توان  و  است  که مسلم  آنچه 
کرد، این است که به هیچ وجه مردم توصیه های 
بهداشتی را فراموش نکنند؛ بحث فاصله گذاری 
اجتماعی، حضور در مجامع عمومی با ماسک، 
رعایت  را   ... و  دست ها  منظم  شست وشوی 

کنند.
واکسن ها کرونا را به صفر می رسانند؟

کرونا،  واکسن  تزریق  به  اشاره  با  طباطبایی 
قبلی  سویه های  از  یک  هر  از  واکسن  گفت: 
کرونا تهیه شده باشد و استفاده شود، نقشی که 
می تواند داشته باشد، این است که شدت بیماری 
واکسیناسیون  دوران  از  قبل  با  مقایسه  در  را 
کاهش داده است. ادعای اینکه واکسن ها بتوانند 
کرونا را به صفر برسانند، ادعایی بود که در طول 
که  کرد  تاکید  باید  بنابراین  نشد.  اثبات  زمان 
نقش واکسن، کاستن از شدت بیماری و کاهش 
مرگ و میری ناشی از کروناست؛ نه به صفر 

رساندن بیماری.

این سطرها، بخشی از اظهارات »میثم فاضلی«، 
مدیر امور مطالعات سد چمشیر و کارشناس فنی 
نیرو در  نیروی وزارت  شرکت توسعه منابع آب و 
گفت و گو با فراز است. سدی که حالا تبدیل به 
یکی از پرحاشیه ترین موارد در حوزه محیط زیست 
ایران شده است و حالا دیگر روزهاست که جنوب 
آبی  انتظار یک ماجرای  بار دیگر در  غربی کشور 
است. این بار هم احداث یک سد که نام آن در 
کنار سد دیگری که زمانی در این بخش از کشور 
خبرساز شد، آورده می شود. سد چم شیر که حالا 
بیش از ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، 
برای بسیاری از فعالان محیط زیست یادآور تجربه 
سد گتوند است، سدی که با وجود هشدار فعالان 
نتیجه  و  شد  آبگیری  و  ساخته  زیست  محیط 
کشاورزی  زمین های  از  بخشی  ازبین رفتن  آن، 
منطقه و افزایش شوری آب کارون بود. حالا روی 
همان سازندی که گتوند را ساختند، یعنی سازند 
گچساران، سد چم شیر را هم بنا کرده اند، نیروگاه 
و سدی که در ۲۵ کیلومتری جنوب شرقی شهر 
دوگنبدان در استان کهگیلویه و بویراحمد و روی 
تأمین  از  بخشی  می شود.  ساخته  زهره  رودخانه 
بوده  چین  کشور  اعتباری  خط  از  سد،  این  مالی 

است
مخالفان نسبت به انحلال نمک در آب، اختلاط 
آب با هیدروکربن های نفتی و از بین رفتن جریان 
می کنند.  نگرانی  اظهار  زهره  رودخانه  طبیعی  
نسبت به خروجی آب سد که ممکن است نه به 
موافقان،  اما  کشاورزی.  نه  و  بخورد  شرب  درد 
سد را ابزار تعدیل کیفیت و به هنگام کردن آب 
در  نگرانی   هستند  معتقد  آن ها  می کنند.  عنوان 
خصوص کانی های غیرفلزی و چاه های نفت به جا 
بود اما برای رفع تمام این گمانه های هشداردهنده، 

تمهیداتی اندیشیده شده است.
در همین حال اخیرا نیز یک کارشناس حوزه آب 
مدیریت  جهت  نیرو  وزارت  از  درخواست  ضمن 
گفت:  چم شیر،  سد  پایین دست  در  آب  مصرف 
آبگیری »چم شیر« تنها در صورتی مناسب است 
که منجر به تعدیل شوری خاک و آب منطقه و 

تولید انرژی برق آبی شود. 
سد »چم شیر« در ۲۵ کیلومتری جنوب شرقی 
شهر دوگنبدان در استان کهگیلویه و بویراحمد و 
روی رودخانه زهره در مراحل پایانی ساخت قرار 
دارد و شمارش معکوس برای آبگیری آن نگرانی ها 
کرده  دوچندان  فاجعه  یک  تکرار  خصوص  در  را 
است؛ سدی که روی سازند گچساران، یعنی همان 
بنا شده، ساخته  آن  سازندی که سد گتوند روی 
ارزیابی  مجوز   ۸۹ سال  در  سد  این  است.  شده 
عملیات  و  کرده  دریافت  را  خود  محیطی  زیست 

ساخت آن از سال ۹۳ آغاز شده است.
محیط   حفاظت  سازمان  رئیس   - علی سلاجقه 
زیست - اوایل آذرماه گفته بود که تا وزارت نیرو 
ندهد،  چم شیر  سد  آبگیری  درباره  را  نتایجش 
گذشت  از  پس  اکنون  دهیم.  پاسخ  نمی توانیم 
قبلاً  ما  حدود یک ماه وی دوباره گفته است که 
هم اعلام کردیم که اجازه گتوند دوم را نمی دهیم و 
مواضع ما همین است تا راستی آزمایی انجام شود. 
کارشناسان ما و وزارت نیرو مشغول کارهای میدانی 
اعلام  آن  نتایج  از مشخص شدن  بعد  و  هستند 
انجام  فعلاً  آبگیری  هیچگونه  و  می کنیم  موضع 
نمی شود. این در حالیست که اکنون سد چم شیر 
اینکه  در آستانه آبگیری است. این خبر با وجود 
نکرده  اعلام  را  خود  نهایی  نظر  نیرو  وزارت  هنوز 

است به گوش می رسد.
آنچه تاکنون درخصوص احداث و آبگیری این سد 
از کارشناسان محیط  زیست شنیده ایم، خساراتی 
از  هدف  می شود.  تحمیل  منطقه  بر  که  است 
احداث این سد، آب دهی به اراضی کشاورزی در 
و  بوشهر  همچنین  کهگیلویه  استان  پایین دست 
تامین آب شرب برای مردم این مناطق بوده است.
در اردیبهشت ماه سال ۹۲ بود که مدیرعامل وقت 

شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران با اشاره به 
کلنگ زنی بلندترین سد بتنی دو قوسی جهان در 
بلندترین سد خاکی کشور  از  ایران، بهره برداری 
و کلنگ زنی سد و نیروگاه چم شیر گفته بود: در 
سال  در  گذشته،  سال  آغاز  از  که  کوتاهی  مدت 
حماسه سیاسی حماسه اقتصادی وزارت نیرو قبل 
از پایان اردیبهشت چندین حماسه بزرگ اقتصادی 

را از جمله موارد مذکور خلق کرده است.
چم شیر حماسه ای اقتصادی یا عامل تخریب 

محیط زیست؟
اما اخیرا محسن موسوی خوانساری در گفت و 
گو با ایسنا، در پاسخ به این پرسش که آیا آبگیری 
سد چمشیر حماسه ای اقتصادی در جهت توسعه 
کشاورزی است یا باعث آسیب به محیط زیست و 
مردم منطقه می شود، اظهار کرد: بر اساس ادعای 
کارشناسان و مسئولان وزارت نیرو، آبگیری چم شیر 
موضوعی است که براساس اصولی مطالعه شده 
بیان شده است چراکه به این نتیجه رسیده اند که 
فصل  در  رودخانه  آب  شوری  چم شیر  آبگیری  با 

تابستان تعدیل خواهد شد.
وی با اشاره به دو نکته حائز اهمیت درباره این 
بالادست سد است.  اول در  نکته  افزود:  موضوع 
مطالعات این سد حدود ۲۰ سال قبل انجام شده 
است؛ به عبارتی این سد زمانی طراحی و اجرا شده 
که مصارف این آب در بالادست به این شکل نبوده 
است. اخیرا مصارف آب در بالادست در استان های 
فارس، کهگیلویه و بویراحمد و نورآباد بسیار زیاد 
پیدا کرده  برنج کاری بسیار رواج  به طوری که  بوده 
و آب به صورت پمپاژ برای آن استفاده شده و در 
این  نکته مهم  بالا رفته است.  نتیجه مصارف آب 
است که ما باید به مصارف آب بالادست دقت و آن 
را کنترل کنیم که آسیبی به سد وارد نکند. به هر 

حال سد چم شیر با یک فرضیاتی اجرا شده است.

دوم  نکته  به  اشاره  ضمن  موسوی خوانساری 
درباره پایین دست رودخانه خیرآباد توضیح داد: 
منطقه هندیجان و زیدون جزو استان خوزستان 
و منطقه خیرآباد در استان کهگیلویه و بویراحمد 
مناطق  همچنین  هستند  وسیعی  بسیار  مناطق 
توسعه  حال  در  منطقه  دو  این  در  بسیاری 
کشاورزی به وسیله تامین آب و ایجاد شبکه های 
آبیاری جدید هستند. اگر این مصارف سد افرایش 
پیدا کند سطوح زیر کشت پیش بینی شده قبلی نیز 
زیر سوال خواهند رفت بنابراین وزارت نیرو نباید 
اجازه دهد که مصارف در پایین دست بیش از حد 

بالا رود.
و  بالادست  در  متاسفانه  کرد:  تاکید  وی 
پایین دست سد توسعه بسیار زیاد است که وزارت 
به  سد  این  تا  کند  جلوگیری  آن ها  از  باید  نیرو 

اهدافی که دارد برسد.
چم شیر به اهداف خود رسیده است؟

این کارشناس آب درباره در پاسخ به سوال ایسنا 
است؟  بوده  چه  چم شیر  سد  احداث  اهداف  که 
در  را  آن  احداث  اهداف  سد  طراح  داد:  توضیح 
گزارش های خود آورده است اما سد هنوز آبگیری 
نشده و اینکه به اهداف خود رسیده یا خیر بستگی 
از  بهره برداری  از  دارد. پس  آن  از  بهره برداری  به 
سدها معمولا مصارفی در پایین دست و بالادست 
تحت  را  سد  اهداف  که  می شود  تعریف  آن ها 
سد  درباره  مثال  عنوان  به  می دهند.  قرار  تاثیر 
گتوند در پایین دست آن تا محل سد هیچ اتفاقی 
نیفتاده بود اما با رفتن به سمت اهواز و آبادان آب 
رودخانه به شدت شور و آلوده می شود. اینکه این 
موضوع مربوط به گتوند است توهم است چراکه 
بهره برداری بیش از حد و توجه نکردن به رودخانه 

باعث چنین مشکلاتی شده است.
موافق  چم شیر  آبگیری  با  اینکه  درباره  موسوی 

یا مخالف است؟ اظهار کرد: آبگیری سد چم شیر 
دارای یک کارفرما، مشاور و تیم تخصصی است که 
باید تشخیص دهند سد را آبگیری کنند یا نکنند؟ 
من تنها می توانم بگویم که از این سد و سیستم 

درست بهره برداری شود.
مزایا و معایب آبگیری چم شیر

وی درباره مزایا و معایب آبگیری چم شیر ادامه 
منطقه  در  تابستان  فصل  در  رودخانه  آب  داد: 
زیدون و هندیجان به شدت شور است و خاک های 
یکی  است.  کرده  به شدت شور  نیز  را  منطقه  آن 
از اهداف سد چمشیر این است که بتواند شوری 
خاک و آب را تعدیل کند. اگر آبگیری برای رسیدن 

به این هدف باشد، خوب است.
است  این  دوم  نکته  افزود:  موسوی خوانساری 
انرژی  نوعی  که  برق آبی  انرژی  تولید  بتواند  که 
تجدیدپذیر است، داشته باشد. بدین جهت برای 

رسیدن به این هدف نیز مناسب است.
وی در واکنش به مخالفان چم شیر گفت: آن ها 
باید بتوانند در سلسله جلساتی از مسئولان سد 
سوال کنند و به پاسخ های مورد نظر خود برسند 
چراکه هیچ کس بهتر از مهندسان مشاور طرح و 

کارفرمای آن پاسخ این سؤالات را نمی داند.
موسوی خوانساری در پایان تاکید کرد: متاسفانه 
مواردی  و  مسائل  روزنامه ها  و  مجازی  فضای  در 
مطرح می شود که از نظر دست اندرکاران و مجری 
طرح مورد تأیید نیست. به عنوان نمونه در مورد 
بحث تامین مالی چین و اعتباراتی که چین داده 
یا نداده صحبت هایی شده است این در حالیست 
که باید این موضوع را از مجری طرح سوال کنند 
که واقعیت چه بوده است. متاسفانه هنوز بدون 
دانستن واقعیت بیان این مسائل در فضای مجازی 
و روزنامه ها باعث به وجود آوردن مشکلاتی شده 

است.

دو  تحویل  از  کشور  احوال  ثبت  هویتی  اسناد  امور  معاون 
میلیون کارت ملی هوشمند معوق تا پایان سال خبر داد. محمد 
باقر عباسی درباره اتمام تحویل کارت های ملی هوشمند معوق 
از سنوات گذشته گفت: از مجموع ۶۱ میلیون نفر جمعیت بالای 
۱۵سال که برای دریافت کارت هوشمند ملی ثبت نام کرده بودند 
نفر  هزار   ۳۰۰ و  میلیون   ۵۸ برای  ملی  هوشمند  کارت  تاکنون 

صادر شده است.
وی افزود: در حال حاضر مجموعه صدور کارت هوشمند سازمان 
ثبت احوال بر اساس زیر ساخت های ایجاد شده ظرفیت صدور 
ماهانه ۲.۵ میلیون کارت هوشمند را دارد و تا پایان سال برای دو 
میلیون نفر باقی مانده ثبت نامی از سری قبل کارت های هوشمند 
ملی صادر و امید می رود تا پایان امسال صدور کارت ملی به روز 

رسانی شود.
به گفته معاون امور اسناد هویتی ثبت احوال کشور، در سال های 

۹۶ و ۹۷ صدور کارت های هوشمند در مدت زمان یک هفته یا دو 
هفته انجام می شد، ولی به دلیل مسائل تحریم و مشکل در ورود 
مواد اولیه کارت خام کارت ها تعویق در صدور ایجاد شد. کارت های 
هوشمند ملی که اعتبار آنها تا آخر سال ۱۴۰۳ و قبل از آن می باشد 
تا پایان سال ۱۴۰۵ تمدید شده است.براساس بخشنامه ابلاغی از 
سوی معاون وزیر کشور و رئیس سازمان ثبت احوال، با توجه به 
اینکه صدور کارت های هوشمند ملی  به صورت فراگیر از سال ۱۳۹۳ 
آغاز و تاریخ اعتبار آن هفت سال در نظر گرفته شده بود اکنون تاریخ 
انقضا و پایان اعتبار برخی از آنها فرا رسیده است.بنا به بررسی های 
صورت گرفته و در نظر گرفتن جمیع جهات تصمیم به تمدید اعتبار 
کارت های مذکور گرفته شد، بنابراین اعتبار کارت های هوشمند ملی 
که تاریخ اعتبار آنها تا پایان ۱۴۰۳ و قبل از آن بوده است تا پایان 
سال ۱۴۰۵ تمدید می شود. کلیه هموطنان  می توانند تا سال۱۴۰۵ 

از این کارت ها استفاده کنند.

پروژه جنجالی دیگری از سازندگان سد گتوند

آبگیری سد چم شیر در خم اما و اگرها
»در پروژه چمشیر، حدود ۳۰ میلیارد دلار پول بلوکه شده ایران در چین وجود داشت که دولت چین به ایران باز نمی گرداند. در نهایت برای زنده شدن این 
پول توافق شد که چین از این پول به ایران وام دهد. یعنی از پول خودمان به خودمان! پولی که از بخشی از آن در چمشیر استفاده شد. البته به شرط آن که 

در این زمینه چین نیز یک طرف از پروژه باشد«.

تمدید اعتبار کارت ها تا ۱۴۰۵تحویل 2 میلیون کارت ملی هوشمند معوق تا پایان سال

سد چمشیر 
که حالا تبدیل 

به یکی از 
پرحاشیه ترین 
موارد در حوزه 
محیط زیست 

ایران شده است 
و حالا دیگر 

روزهاست که 
جنوب غربی 

کشور بار دیگر 
در انتظار یک 

ماجرای آبی 
است

مدیرکل اقتصاد و درمان سازمان نظام پزشکی با بیان اینکه طبق استاندارد جهانی، 
نرخ سزارین در هر کشور نباید بیش از ۲۵ درصد کل زایمان ها باشد، گفت: غالب 
زایمان ها در ایران تا ۳۵ سال قبل از نوع طبیعی بود اما به تدریج با توسعه زندگی 

شهری و درد بسیار زیاد زایمان طبیعی، نرخ سزارین بالا رفت.
به گزارش ایسنا،  دکتر انیسیان، مدیرکل اقتصاد و درمان سازمان نظام پزشکی 
اظهار کرد: طبق استاندارد جهانی، نرخ سزارین در هر کشور نباید بیش از ۲۵ درصد 
کل زایمان ها باشد. زایمان یک فرآیند کاملاً طبیعی است و به جز موارد ضروری که 
جان مادر و نوزاد در خطر باشد نباید در فرآیند زایمان طبیعی مداخله کرد. مدیرکل 
اقتصاد و درمان سازمان نظام پزشکی با اشاره به چرایی کاهش نرخ زایمان طبیعی در 
کشور گفت: غالب زایمان ها در ایران تا ۳۵ سال قبل از نوع طبیعی بود اما به تدریج 
با توسعه زندگی شهری و درد بسیار زیاد زایمان طبیعی، نرخ سزارین بالا رفت. 
انیسیان ادامه داد: سیاست های تعرفه ای، افزایش ریسک پذیری متخصصان زنان 
به سمت سزارین و این نگرانی و تصور که زایمان طبیعی باعث آسیب به اندام های 
لگنی و افتادگی مثانه می شود باعث شد رغبت عمومی به سمت سزارین بیشتر 
شود. وی با بیان اینکه عوارض زایمان طبیعی در ایران بالاست که این مسئله باید 
مدیریت شود گفت: این در حالیست که سزارین تمام عوارض یک عمل جراحی اعم 
از عوارض بیهوشی، چسبندگی ارگان های داخل شکم و خونریزی را دارد درصورتیکه 
زایمان طبیعی یک فرآیند فیزیولوژیک و ارجح است.مدیرکل اقتصاد و درمان سازمان 
نظام پزشکی که در برنامه ای رادیویی صحبت می کرد، از ضعف ساختار آموزش 

مامایی در کشور انتقاد و اظهار کرد: ساختار آموزش پزشکی به سمت سزارین 
است که بخشی از علت آن ناشی از قوانین کشورمان است. در ادامه، دکتر صابر 
جباری- رئیس اداره جوانی وزارت بهداشت با بیان اینکه نرخ سزارین در ایران سه 
برابر استاندارد جهانی است، گفت: نرخ ایده آل جهانی سزارین ۱۵ درصد و نهایتاً ۲۵ 

درصد است، اما نرخ سزارین در ایران به ۵۵ درصد می رسد.
وی افزود: زایمان یک پدیده طبیعی و فیزیولوژیک است و به سلامت مادر و 
کودک نیز کمک زیادی می کند اما طی این سال ها به دلیل تغییر فرهنگ عمومی 
در سبک زندگی مردم و نظام سلامت متأسفانه درخواست سزارین های القایی 
مادران افزایش پیدا کرده است که یک آفت بزرگ برای نظام سلامت کشور محسوب 
می شود.رئیس اداره جوانی وزارت بهداشت با بیان اینکه در حال حاضر کشورهای 
پیشرفته زایمان طبیعی را ترویج و تبلیغ می کنند، اظهار کرد: متأسفانه آمار سزارین 
اول )شکم اول( در ایران بسیار بالاست و همین موضوع، دستاویزی برای انجام 
سزارین های بعدی شده است. جباری خاطرنشان کرد: مجلس شورای اسلامی در 
قانون »جوانی جمعیت«، وزارت بهداشت را مکلف کرده که میزان سزارین را سالانه 
۵ درصد کاهش و زایمان طبیعی را افزایش دهد تا جایی که به استاندارد جهانی 
برسد.وی با بیان اینکه بیشتر مادران ایران از مزایا و معایب زایمان طبیعی و سزارین 
آگاه نیستند، گفت: سیاست گذاری صحیح در این زمینه، اصلاح نظام تعرفه گذاری 
و اعتباربخشی بیمارستان های خصوصی است که می تواند آمار سزارین را کاهش 

دهد.

خ سزارین در ایران ۳ برابر استاندارد جهانی! نر


